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�W przysz³o�æ patrzê optymistycznie...�

Z Romanem Wapiñskim,
historykiem, laureatem me-
dalu �w. Wojciecha rozma-
wia Gra¿yna Pilarczyk

- Ten rok jest dla pana Profesora
rokiem szczególnym. Wyznaczaj¹ go
doktorat honorowy na Uniwersytecie
Wroc³awskim, gdañski medal �w.
Wojciecha i jubileusz urodzin. Mo¿-
na powiedzieæ, ¿e spotka³ siê pan z po-
wszechnym uznaniem swojej pracy.
Czemu zawdziêcza siê tak wielkie
sukcesy w pracy naukowej?

- My�lê, ¿e przede wszystkim rodzi-
nie i to zarówno domowi rodzinnemu,
z którego wyszed³em,  jak i rodzinie,
któr¹ za³o¿y³em. Wiele zawdziêczam
niektórym profesorom z okresu moich
studiów, ¿yczliwo�ci ludzi i...przypad-
kowi.

- Czy zechcia³by pan powiedzieæ
co� wiêcej na ten temat, brzmi to in-
tryguj¹co...

- Chyba nie zdajemy sobie sprawy,
jaka rolê w naszym ¿yciu odgrywa
przypadek. Pos³u¿ê siê dwoma przyk³a-
dami z w³asnego ¿ycia. Jeden dotyczy
mojej pracy naukowej, a drugi pracy
publicznej. Gdy moja praca doktorska
by³a ju¿ na ukoñczeniu, mia³em ju¿
70% materia³ów do rozprawy habilita-

cyjnej. Dziêki temu by³em w stanie za-
ledwie w trzy lata po doktoracie zrobiæ
habilitacjê.

- Rzeczywi�cie nies³ychanie szyb-
ko potoczy³a siê pana kariera nauko-
wa...

- Ale to by³ przypadek. Problematy-
ka zwi¹zana z endecj¹ nie by³a w³a�ci-
wie wtedy opracowana. A drugi przy-
padek... W 1965 roku zosta³em wybra-
ny prorektorem ds. nauki i nauczania
w ówczesnej Wy¿szej Szkole Pedago-
gicznej w Gdañsku, za� ju¿ w pa�dzier-
niku 1967 roku z³o¿y³em rezygnacjê i
zaplanowa³em dwa miesi¹ce urlopu: na
listopad �67 i na marzec�68...Gdybym
pozosta³ na stanowisku, a by³em wtedy
jednocze�nie cz³onkiem Komitetu Wo-
jewódzkiego PZPR, to albo bym siê ze-
�wini³, albo bym z hukiem wylecia³ ze
stanowiska...to jest w³a�nie rola przy-
padku. Ta rezygnacja  nie by³a przecie¿
wywo³ana klimatami politycznymi, jak-
kolwiek by³y one dla mnie dra¿ni¹ce.
Znajomi mnie pó�niej pytali: �S³uchaj,
sk¹d wiedzia³e�?�...

- Wiem, ¿e w m³odo�ci marzy³ pan
o innej drodze ¿yciowej. Proszê o tym
opowiedzieæ.

- Ukoñczy³em liceum matematycz-
no-fizyczne i chcia³em zostaæ konstruk-
torem lotniczym. Tak siê z³o¿y³o, ¿e tu¿
przed matur¹ zacz¹³em pracowaæ zawo-
dowo, a pó�niej okaza³o siê, ¿e na Po-
litechnice Warszawskiej zagubiono
moje papiery. Zdarza siê...Pracowa³em
dalej. Po roku zrezygnowa³em z zamy-
s³u startowania na politechnikê. Gdzie�
w g³êbi duszy poci¹ga³a mnie szeroko
pojêta humanistyka. Takie zaintereso-
wania wynios³em z domu. Poza tym
zawsze mia³em nieprzepart¹ chêæ czy-
tania, generalnie jednak siê leni-
³em...Zastanawia³em siê nad wyborem
pomiêdzy polonistyk¹, histori¹ sztuki a
histori¹. Wybra³em historiê, mo¿e dla-
tego, ¿e jest najbardziej ogólna.

- Ale tak¿e wymaga du¿ej dyscy-

pliny intelektualnej, �cis³ego my�le-
nia, syntetyzowania... A pana dobra
znajomo�æ matematyki by³a tu du¿¹
pomoc¹.

- Rzeczywi�cie, jeden z kolegów hi-
storyków powiedzia³ mi po przeczyta-
niu biografii gen. Sikorskiego mojego
autorstwa, ¿e ja piszê tak, jak pisze ma-
tematyk. Poza tym bardzo przydatna
jest nauka ³aciny ze wzglêdu na ³adu-
nek logiki, jaki ze sob¹ niesie.

- Od ponad czterdziestu lat miesz-
ka pan w Gdañsku, który sta³ siê kie-
dy� dla pana miejscem swoistego �ze-
s³ania�. Jednak odda³ pan powstaj¹-
cemu tu uniwersytetowi wszystkie
swoje talenty i energiê. A czy dzisiaj
nie ¿a³uje pan opuszczenia Warsza-
wy?

- Na samym pocz¹tku chcia³em wró-
ciæ do Warszawy, dwa razy by³em ju¿
gotowy to zrobiæ, drugi raz w 1967/
1968r. Wiedzia³em nawet, jakie miesz-
kanie czeka na mnie w Warszawie. A
by³o to du¿e, przedwojenne mieszka-
nie, warte zachodu...Chcia³em przede
wszystkim uciec od pracy administra-
cyjnej, a Warszawa to przecie¿ idealne
miejsce dla historyka przede wszystkim
ze wzglêdu na archiwa i ksiêgozbiory.
Poza tym mia³em tam rodzinê...Ale na
szczê�cie w porê dowiedzia³em siê, ¿e
w �lad za t¹ ofert¹ idzie stanowisko o
charakterze administracyjno-politycz-
nym i odmówi³em. Zosta³em w Gdañ-
sku. Czy teraz ¿a³ujê? Nie. Ja nie od-
czuwam braku kontaktu z Warszaw¹.
Wyszed³em z tamtego �rodowiska, ów-
czesne roczniki studiuj¹ce ze mn¹ wy-
da³y wiêkszo�æ profesury Uniwersyte-
tu Warszawskiego. Z tego samego se-
minarium wywodzi siê  Jerzy Holzer,
Janusz ¯arnowski, Jan Molenda...By³y
to roczniki nies³ychanie owocne. Nigdy
nie mia³em kompleksów z tego powo-
du, ¿e nie pracujê w Warszawie. Byæ
mo¿e dlatego, ¿e moja kariera naukowa
rozwija³a siê tak szybko i ¿e utrzymywa-
³em  ¿ywe kontakty z moimi kolegami.
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- Czy podoba siê panu Gdañsk?

- To, co mi siê najbardziej podoba
w Gdañsku i w Trójmie�cie, to komu-
nikacja. Trzeba przyznaæ, ¿e ca³y sys-
tem komunikacji publicznej oceniam
wysoko. Nie mam wprawdzie samo-
chodu, ale widaæ wyra�nie, ¿e porusza-
nie siê samochodem po prostu siê nie
op³aca. To jedno. Na pewno zyska³a
czê�æ G³ównego Miasta na skutek re-
nowacji. Gdañsk posiada uk³ad urba-
nistyczny, który w ma³ym stopniu
sprzyja organizacji ¿ycia miejskiego.
Jest to rozci¹gniête miasto portowe, nie
przypomina ono ani Wroc³awia ani
Krakowa, których rynki wyra�nie po-
rz¹dkuj¹ przestrzeñ miasta. Gdañsk
�idzie� ku Mot³awie, trzeba to wyko-
rzystaæ, przystanie powinny niejako
�wchodziæ w miasto� i zlewaæ siê z nim.
Dzisiaj ¿yje D³ugi Targ, ale reszta mia-
sta zamiera po zmroku, a szkoda.

Co mi siê natomiast nie podoba, to
przywi¹zywanie zbyt du¿ej wagi do
wystroju zewnêtrznego, swoisty bizan-
tynizm...Je¿eli mia³bym do wyboru, czy
robiæ dodatkowy wystrój, czy zrepero-
waæ chodnik, to jestem za reperacj¹
chodnika. Gospodarze miasta te¿ jesz-
cze musz¹ siê uczyæ, jak wykorzysty-
waæ niewielkie przecie¿ �rodki.

Je¿eli porównamy piekieln¹ zabudo-
wê z hotelem naprzeciw piêknego
Dworca G³ównego, cieszê siê, ¿e nasz
dworzec ocala³. Ale dlaczego nie zbu-
dowano w tym miejscu czego� pasuj¹-
cego stylem do bry³y dworca?

- Jak pan ocenia miejsce Gdañska
na mapie naukowej Polski?

- Pisa³em kiedy� o peryferyjno�ci
Gdañska i uwa¿am, ¿e peryferyjno�æ
Gdañska siê pog³êbia i dzieje siê to,
niestety, tak¿e przy udziale w³adz. Ob-
serwujê, ¿e te �rodowiska deklaruj¹
swoje wysokie aspiracje, równocze�nie
nie s¹ w nowoczesnym znaczeniu tego
s³owa ekspansywne. Ta peryferyjno�æ
wynika w du¿ej mierze st¹d, ¿e  porty
ba³tyckie nie odgrywaj¹ ju¿ takiej roli,

jak kiedy�. Gdañsk ma jednak szansê
na znalezienie formu³y rozwoju. W
moim przekonaniu tak¹ formu³¹ mo¿e
staæ siê tania turystyka. Powinno istnieæ
wiele przystani jachtowych, korzystny
transport w g³¹b l¹du, na Kaszuby i ̄ u-
³awy. Co do uczelni, ich w³adze czêsto
nie rozumiej¹, ¿e objêcie stanowiska
rektorskiego jest, nolens volens, wej-
�ciem w politykê i trzeba kierowaæ siê
wtedy pragmatycznie pojêtym intere-
sem danej instytucji. Co do poziomu
poszczególnych kierunków nauczania,
to nast¹pi³a pewna degradacja niektó-
rych kierunków �cis³ych. Humanistyka
pozostaje na poziomie �stanów �red-
nich�, nie musimy siê wstydziæ. Trud-
no w ogóle powiedzieæ, który uniwer-
sytet jest najlepszy.

- �wiêty Wojciech, patron meda-
lu, który niedawno pan otrzyma³,
uznawany jest za jednego z patronów
jednocz¹cej siê Europy. Jaka bêdzie
wed³ug pana nowa, zjednoczona Eu-
ropa?

- Jakakolwiek prognoza musi braæ
pod uwagê dwie ewentualno�ci. Pierw-
sza to ta, ¿e nie nast¹pi ¿aden krach go-
spodarczy na jednej z dwóch gie³d: no-
wojorskiej lub tokijskiej i ¿e bêdzie
mia³ miejsce sta³y, powolny wzrost go-
spodarczy. Wówczas mo¿emy patrzeæ
w przysz³o�æ z umiarkowanym optymi-
zmem. Europê widzia³bym nadal jako
dosyæ lu�n¹ konfederacjê. Nie mo¿na
nie doceniaæ wewnêtrznych si³ tkwi¹-
cych w poszczególnych narodach. Dzi-
siaj, na szczê�cie, zwiêksza siê ilo�æ
kontaktów, sprzyja to ³agodzeniu dy-
stansów. Ale istnieje te¿ drugi wariant
- za³amanie gospodarcze jednak nastê-
puje i czy wtedy ci mieszczañscy Niem-
cy (oczywi�cie to tylko przyk³ad) bêd¹
siê zachowywali w swej masie tak samo
wobec licznych gastarbeiterów...? To
samo mo¿na powiedzieæ o Francuzach
i o Anglikach, choæ tych ostatnich
wci¹¿ ogl¹damy przez pryzmat wielkie-
go imperium. Ja jednak jestem general-
nie na tyle optymistyczny, na ile do-
strzegam rosn¹c¹ si³ê kontaktów miê-

�W przysz³o�æ patrzê optymistycznie...�
dzyludzkich. Dzieje siê tak choæby
dziêki internetowi. To na pewno zbli-
¿a, a trudniej jest zantagonizowaæ spo-
³eczeñstwa, które siê dobrze znaj¹.

Je¿eli wejdziemy do Unii, bêdziemy
nadal peryferiami, ale mniejszymi ni¿
wtedy, gdyby�my do niej nie weszli.
Niew¹tpliwie nast¹pi przep³yw ludzi,
wiedzy i do�wiadczeñ. Patrzê w przy-
sz³o�æ optymistycznie.

- W tych dniach w Bremie odby-
waj¹ siê uroczyste obchody 25-lecia
partnerstwa z Gdañskiem. Czy nie
uwa¿a pan, ¿e Gdañsk ju¿ wtedy, za-
nim ktokolwiek marzy³ o znikniêciu
¿elaznej kurtyny, budowa³ dzisiejsz¹
jednocz¹c¹ siê Europê?

- Pamiêtam bardzo dobrze stosunki
z Brem¹. Sam, jako ówczesny prorek-
tor uniwersytetu przyjmowa³em pana
Koschnicka, ale muszê powiedzieæ, ¿e
wtedy, w koñcu lat 70-tych, ta wspó³-
praca by³a ¿ywsza, prawdziwsza, ni¿
dzisiaj. Co roku nasi naukowcy tam je-
chali, do nas przyje¿d¿ali profesorowie
z Niemiec, wyk³adali...A dzisiaj chyba
wiêcej siê mówi, takie mam wra¿enie.
Ale gdy wejdziemy do Unii, to wszyst-
kie te umowy stan¹ siê ma³o wa¿ne,
zast¹pi¹ je bezpo�rednie kontakty, tak-
¿e naukowe.

 Co z reszt¹ Europy? Ja nie liczy³-
bym bardzo na to, ¿e to, co jest na
wschód od nas, bêdzie mia³o ³atw¹ dro-
gê. Pos³u¿ê siê przyk³adem. W 1917
roku  ludno�æ ch³opska po �naszej� stro-
nie Bugu rozkrada³a dwory, ale po
�tamtej� najzwyczajniej je niszczy³a.
To jest olbrzymia ró¿nica...Moralnie
jest to mo¿e podobne, ale to nie jest to
samo. Granica pañstwa polskiego na
wschodzie z 1921 roku by³a widoczna
w sensie cywilizacyjnym jeszcze w la-
tach siedemdziesi¹tych. Wiem o tym z
relacji ludzi tam mieszkaj¹cych.

 Wracaj¹c do Unii. Je�li do niej wej-
dziemy, czeka nas na pewno szok. Jest
on nieunikniony, ale konieczny, by po-
wsta³o spo³eczeñstwo nowoczesne.

- Dziêkujê bardzo za rozmowê.
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